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عضو کمیسیون برنامه و بودجه مجلس با اشاره به 
منابع بانک ها، اظهار کرد: منابع بانک های دولتی ته 
کشیده و دولت هر چه به آن ها فشار بیاورد مجبور 
می شوند از بانک مرکزی استقراض کنند و بدهکار 
بانک مرکزی شوند یعنی استقراض غیر مستقیم، 

که به نفع دولت نیست.
به گزارش »تابناک« ، جبار کوچکی نژاد عضو کمیســیون 
برنامه و بودجه مجلس شورای اسلامی در خصوص وضعیت 
تورم در کشور، گفت: دولت هر چقدر تلاش کند میزان نقدینگی 
را کاهش دهد، در کنترل تورم موفق خواهد بود؛ ما در مجلس 
قانون گذاشــتیم که دولت بعد از حذف ارز ترجیحی، به مردم 
کارت الکترونیک بدهد و آقای رئیسی وعده داده بود که ۲ ماه 
دیگر ارائه کارت الکترونیک محقق خواهد شد، اما بعد از گذشت 

حدود ۵ ماه هنوز کاری انجام نشده است.

نماینده مردم رشت در مجلس با اشاره به عجله دولت در حذف 
ارز ترجیحی، گفت: با توجه به شــرایطی که بعد از حذف ارز 
ترجیحی به وجود آمده است، بنابراین حمایت های دولت از مردم 
باید صورت بگیرد، ولی دولت در اصلاحات اقتصادی، عجله 
کرد و ابتدا باید زیرساخت ها را آماده و ضعف ها را جبران می کرد؛ 
بنابراین نتیجه این کار عجله ای دولت، تورم و نقدینگی سنگین 

بود و دولت مجددا به کنترل تورم روی آورده است.
کوچکی نژاد ادامه داد: همچنین دولت به بانک ها می گوید که 
پرداخت را کمتر انجام دهند درحالی که این کار اعتراض تولید 
کنندگان را به همراه دارد، زیرا تولیدکنندگان برای ادامه کار به 
سرمایه در گردش نیاز دارند؛ لذا انقباضی شدن بانک ها به تولید 
آسیب می زند. با این وجود دولت تلاش می کند که نقدینگی 
را کنتــرل کند تا تورم کاهش یابد کــه اگر در این کار موفق 
شوند، مطمئنا شرایط بهبود خواهد یافت.این نماینده مردم در 

مجلس با اشاره به وضعیت منابع بانک های دولتی، گفت: دولت 
می تواند برای تامین منابع به سمت منابع بخش خصوصی برود 
چراکه منابع بانک های دولتی ته کشیده و دولت هر چه به آن ها 
فشار بیاورد مجبور می شوند از بانک مرکزی استقراض کنند 
و بدهکار بانک مرکزی شوند؛ یعنی استقراض غیر مستقیم، 
که به نفع دولت نیســت و در نهایت سیستم اقتصادی کشور 
را دچار مشکل می کند.کوچکی نژاد خاطرنشان کرد: تحولات 
منطقه ای و برجام، اقتصاد کشور را که اقتصاد موجی و بحرانی 
است، بحرانی تر می کند. اقتصاد ما ثبات کاملی ندارد؛ تحریم ها 
هم بسیار تاثیر گذار بوده است و ما پول های زیادی در خارج از 
کشور داریم که بلوکه شده است؛ نزدیک به ۵۰۰ هزار میلیارد 
تومان منابع نفتی داریم و به دلیل شرایط تحریمی، دولت مجبور 
است این منابع را به سمت بخش های دیگر ببرد و اگر تحریم ها 

کاهش پیدا می کرد قطعا اوضاع ما بهتر از این می شد.

عضو کمیسیون برنامه و بودجه مجلس:

دولت در حذف ارز ترجیحی، عجله کرد
 دستور آماده باش رئیس جمهور به استانداران 

و دستگاه های اجرایی سراسر کشور
رئیس جمهور با توجه به بارش های پیش رو و احتمال سرریز شدن سدها 
و آب بندها، استانداران سراسر کشور و دستگاههای مرتبط را موظف کرد 
اقدامات و تدابیر لازم را برای پیشگیری از بروز خسارات در دستور کار قرار 

دهند.
به گزارش ایسنا،  آیت الله سید ابراهیم رئیسی به وزرا، روسای سازمان ها و استانداران سراسر 
کشور دستور داد تمام امکانات خود را برای مواجهه با سیل بسیج کنند.رئیس جمهور تاکید 
کرد: ضروری است استانداران با همه امکانات موجود به مناطق سیل زده در استان خود یا به 
استان های معین و همجوار امدادرسانی کنند.رئیسی همچنین با توجه به بارش های پیش رو و 
احتمال سرریز شدن سدها و آب بندها، استانداران سراسر کشور و دستگاههای مرتبط را موظف 

کرد اقدامات و تدابیر لازم را برای پیشگیری از بروز خسارات در دستور کار قرار دهند.

امام جمعه رشت؛
 برخی ائمه جماعات فعالیت های اقتصادی داشتند 
که موجب خسران و وارد آمدن هزینه بر نظام شدند

امام جمعه رشــت با اشاره به اینکه ائمه جماعات نباید در فعالیت های اقتصادی 
مشارکت داشته باشند، گفت: این فعالیت ها به نظام اسلامی هزینه وارد می کند.

به گزارش اقتصادآنلاین، آیت الله رسول فلاحتی ظهر جمعه در خطبه های نماز جمعه مصلی رشت 
با اشاره به اقتدار و عزت جمهوری اسلامی اظهار کرد: آمریکا اوایل انقلاب نتوانست جمهوری اسلامی 
را شکست دهد و امروز نیز با توجه به پیشرفت ها و افزایش اقتدار و توان ما قادر به پیروزی و شکست 
دادنمان نیست.امام جمعه رشت با اشاره به ویژگی های یک خطیب جمعه تصریح کرد: گفتار و رفتار ائمه 
جمعه باید یکی باشد و در جامعه نقشی پدرانه ایفا کنند و برای مردم الگویی سالم و دیندار باشند.وی با 
بیان اینکه طبق توصیه های مقام معظم رهبری خطیب جمعه نباید در فعالیت های اقتصادی مشارکت 
داشته باشد، افزود: برخی ائمه جماعات در استان ها فعالیت های اقتصادی داشتند که موجب خسران و 
وارد آمدن هزینه بر نظام اسلامی شدند.نماینده ولی فقیه در گیلان با اشاره به اینکه خطیب جمعه وظیفه 
دارد دستاوردهای نظام را به جامعه بگوید و بین مردم امیدآفرینی کند، تصریح کرد: تشویق و ترغیب 
مردم برای شرکت در نماز جمعه و همچنین پاسخ دادن به شبهات روز از ویژگی هایی است که ائمه 
جماعت باید بدان توجه کنند.آیت الله فلاحتی با انتقاد از دخالت برخی نمایندگان مجلس در عزل و 
نصب ها عنوان کرد: اگر نمایندگان فسادی از مدیری دیدند باید آن را با مدرک ثابت کنند نه آن که به 
دنبال جایگزینی نیروهای مدنظر خود باشند و وزرا را استیضاح کنند.نماینده ولی فقیه در گیلان با تاکید 
بر توجه بیشتر مسئولان به رعایت هنجارها و ترویج عفاف و حجاب در جامعه تصریح کرد: زنان زیادی 
در جامعه ما هستند که مطابق با الگوی ایرانی و اسلامی رفتار می کنند اما باید به مسئله عفاف و حجاب 
بیش از این توجه شود.امام جمعه رشت با تاکید بر ضرورت ساماندهی توزیع آرد بین نانوایی ها گفت: 
جنگ روانی دشمنان از یک سو و تخلف برخی از نانوایی ها در گیلان نابسامانی هایی را ایجاد کرده است.

وی با اشاره به شناسایی ۲۰ نانوایی متخلف در گیلان که قاچاق آرد انجام می دهند، بیان کرد: مسئولان 
مربوطه باید هرچه زودتر به موضوع ورود کنند و نابسامانی های موجود در حوزه آرد و نان برطرف کنند 

تا مردم از این بابت آسیب نبینند.

رئیس کمیسیون عمران مجلس تاکید کرد:
مدیریت بارش ها در کشور ضعیف است

رئیس کمیســیون عمران مجلس با اشــاره به اینکه مدیریت سیلاب ها باید 
هوشمندانه باشد، تاکید کرد: مدیریت بحران نقش مهمی در کشور دارد و مدیران 
و نیروهای سیاسی که توسط وزارت کشور در استان ها انتخاب می شوند علاوه 

بر اینکه باید بینش سیاسی داشته باشند، مدیریت بحران را نیز باید از بر باشند.
به گزارش ایسنا؛ محمدرضا رضایی کوچی در جمع خبرنگاران ضمن ابراز تأسف از کشته شدن جمعی 
از هموطنان در سیلاب های اخیر کشور، بیان کرد: متاسفانه مدیریت بحران، کنترل و پیشگیری سیلاب 
در کشور بسیار ضعیف است. بارش باران در کشور باعث خیر و برکت و نزولات آسمانی برای کشور 
ما نعمت است. در چندماه گذشته برای تامین آب شرب در کشور احساس خطر می شد به نحوی که 
سدهای ما بسیار کم آب شده اند و چاه ها به مشکل برخورده بوده و خیلی از دشت های ما به علت 
کم آبی امکان کشت ندارند و تالاب ها خشک و دریاچه ها نیز کم آب شده اند. وی در ادامه اظهار کرد: 
اکنون که باران به کشور ما روی آورده باید آن را مدیریت کنیم و به گونه ای عمل و پیشگیری کنیم 
که حداکثر منفعت را به کشور برساند. اگر بتوانیم این بارندگی ها را مدیریت کنیم هر بارندگی به تنهایی 
می تواند کمبودهای آبی کشور را جبران نماید. در حال حاضر برای جبران بی آبی و تنش آبی در کشور  
باید هزاران میلیارد تومان هزینه و کیلومترها آب از دریا انتقال و پس از شیرین کردن برای مصارف 
کشاورزان، صنعت گران و مردم انتقال داده شود. در حالی که این بارش ها می تواند منابع آبی را تقویت 
و سفره های زیر زمینی را سیراب کند.نماینده مردم جهرم در مجلس شورای اسلامی، تصریح کرد: تنها 
باید به گونه ای مدیریت شود که مانع هدررفت و خروج آب از کشور شد. متاسفانه در کشور مدیریت 
بارش ها ضعیف است و در کنترل و پیشگیری سیلاب با چالش مواجه هستیم و نه تنها در این مهم 
برنامه ای نداریم بلکه این عدم مدیریت ها بعضاً جان و مال هموطنان را نیز به خطر می اندازد. مدیریت 
سیلاب باید هوشمندانه صورت گیرد و به لحاظ قانون، محافظت از رودخانه ها در خارج شهرها برعهده 

وزارت نیرو و در داخل شهرها برعهده شهرداری ها و در روستاه ها توسط دهیاری ها انجام می گیرد.
وی در ادامه تاکید کرد: بستر رودخانه ها باید پاک سازی و مانع ساخت و سازها در کنار رودخانه ها شد 
و در این حوزه شهرداری ها باید به مسائل این حوزه اشراف کامل داشته باشند. مدیریت بحران نقش 
مهمی در کشور دارد و مدیران و نیروهای سیاسی که توسط وزارت کشور در استان ها انتخاب می شوند 
علاوه بر اینکه باید بینش سیاسی داشته باشند، مدیریت بحران را نیز باید از بر باشند. وی در پایان بیان 
کرد: حوادث جاری لزوم دقت در انتخاب، استانداران، فرمانداران و مدیران پایین دستی را به خوبی نمایان 
کرده است. دستگاه های نظارتی و قوه قضاییه هم باید با مدیران کم کار و متخلف برخورد کند و جلوی 

حوادث مشابه را که منجر به آسیب رساندن به جان و مال مردم می شود را بگیرند.

رئیسی با »فیلترینگ« هم همراه می شود؟  
پالس های معنادار دولتی ها علیه فضای مجازی

چند روز پیش اظهاراتی از سوی معاون پارلمانی رئیسی مطرح شد که احتمالات را 
برای فیلتر شدن اینستاگرام بیشتر کرد و برخی از آن به عنوان ضربه جدید دولت به 

فضای مجازی و اینترنت یاد کردند.
به گزارش خبرآنلاین، ماه ها از تلاش تندروها برای تصویب طرح صیانت از فضای مجازی می گذرد. 
تلاشی که اگر چه تا به اکنون به دلیل مخالفت مردم و برخی طیف های سیاسی به صورت رسمی به ثمر 
ننشسته است اما برخی ها دلیل کاهش سرعت اینترنت و همچنین فعال شدن safe search را اجرای 
چراغ خاموش طرح صیانت می دانند.اما، در روزهایی که علاوه بر تکذیب مسئولان درباره اجرای طرح 
صیانت،، خبرهای متنوعی درباره فضای مجازی و فیلتر اپلیکیشن هایی همچون واتس آپ و اینستاگرام 
شنیده می شود، دولتمردان سیزدهم بیشتر به سمت فضای مجازی رفته و از طریق آن گزارش عملکرد 
و اقدامات خود را به گوش مردم می رسانند.در روزهای تبلیغات انتخاباتی ابراهیم حضوری پررنگ در 
فضای مجازی داشت و برخی این حضور و تأکید او بر داشتن فالوور دو میلیون نفری را نشانه همراهی او 
با فضای مجازی و مخالفت با فیلترینگ برداشت کردند.در همان روزهایی نیز که بهارستانی ها در تلاش 
برای تصویب طرح صیانت از فضای مجازی بودند، فیلمی از او که آن روزها هنوز رئیس جمهور منتخب 
بود و رسما وارد پاستور نشده بود، در فضای مجازی منتشر شد که نشان از مخالفتش با فیلترینگ می داد. 
رئیسی در این فیلم می گوید:» فضای مجازی زمینه کسب وکار مردم است. فضای مجازی امروز ابزار کار 
مردم شده و از این طرق کسب درآمد می کنند. آیا کسی می آید محل درآمد مردم را تعطیل کند. دختران 
من خیلی وقت ها از طریق این فضا خرید می کنند، می گویند هم ارزان تر است هم راحت تر است، هم 
می توانیم به کالای مناسب دست پیدا کنم. فضای مجازی باید گسترش پیدا کند. هر فضایی نیاز به امنیت 
دارد، امنیت یعنی اینکه سرقت نشود، یعنی اطلاعاتی که مردم می گذارند سرقت نشود.«ابراهیم رئیسی 
بعد از ورود به پاستور و در دی ماه سال ۱۴۰۰، در اولین واکنش به طرح صیانت وعده داد:» مردم نگران 
نباشند و مشکلات اینترنت حل می شود.«با این وجود اما رئیسی که رئیس شورای عالی فضای مجازی 
است در یک اقدامی مهم در اواخر اسفندماه سال گذشته، توپ بررسی طرح صیانت را به زمین مجلس 

فرستاد و تصمیم گیری در این خصوص را در حیطه اختیارات مجلس ارزیابی کرد.
توئیتر فیلتر شده، اپلیکیشن محبوب مسئولان است!

مُهر قرمز فیلترینگ بر روی توئیتر زده شده اما بستری برای اظهارنظرهای مختلف مسئولان و مدیران 
شده است. گاهی در آن خبری را منتقل می کنند و زمانی هم با طعنه و کنایه و تنها با ۲۸۰ کاراکتر، به 
جنگ مخالفان خود رفته و طوفان به راه می اندازند. ارتباط مستقیم با مردم و سرعت انتشار پیام هم باعث 
شده که مسئولان، قانون فیلترینگ را دور بزنند و عضو ثابت آن باشند.در این میان، مسئولانی مانند سید 
احسان خاندوزی وزیر اقتصاد، محسن رضایی معاون اقتصادی رئیس جمهوری، انسیه خزعلی نعاون امور 
زنان و خانواده رئیس جمهور و همچنین علی بهاری جهرمی سخنگوی دولت، از جمله دولتمردانی هستند 
که بیشترین استفاده از توئیتر را دارند.گفتنی است که حجت الله عبدالملکی نیز که پیش از این سکانداری 

وزارت کار را بر عهده داشت، استعفای خود از وزرات را در توئیتر فیلتر اعلام کرد.
اینستاگرام فیلتر می شود؟

فارغ از محبوبیت توئیتر در بین دولتمردان، چند روز پیش سید محمد حسینی، در مراسم افتتاحیه نخستین 
کنفرانس بین المللی رسانه، ارتباطات و حکمرانی سایبری با اشاره به اهمیت رسانه و فراگیری آن در دنیای 
امروز، گفت:» امروز رسانه فراتر از کتاب، سخنرانی، منبر و تریبون بوده و به فرد و زمان خاصی محدود 
نمی شود و همه می توانند از رسانه اجتماعی استفاده کرده و اثرگذار باشند. شایسته کشور نیست که بیرون 
از مرزهای کشور درخصوص صفحه های شخصی مردم در شبکه های اجتماعی تصمیم بگیرند و مثلًا 

اگر یادی از قهرمان ملی کشور خود کنند اینستاگرام صفحه آنها را مسدود کند.«
وی ادامه داد:» هیچ مانعی ندارد که اگر پلتفرم ها و شبکه های جهانی بخواهند در فضای سایبری ایران 
حضور داشته باشند اما باید در داخل ایران دفتر و نمایندگی داشته باشند و پاسخگو باشند تا اگر کسی بستر 
شبکه آنها را محل کلاهبرداری و یا تزاحم برای مردم قرار داد پاسخگو باشند، اکنون این اتفاق در بسیاری 
از کشورها از جمله ترکیه افتاده است و در ایران هم اجرایی شود.«این اظهارات حسینی درحالی مطرح می 
شود که احتمالات را برای فیلتر شدن اینستاگرام بالا برد و برخی از آن به عنوان ضربه دولت به اینترنت 
یاد کردند. اما، نکته قابل توجه حضور فعال دولتمردانی همچون ابراهیم رئیسی، عزت الله ضرغامی و 
حسین امیرعبداللهیان در اینستاگرام است.حال باید صبر کرد و دید آیا ابراهیم رئیسی بر خلاف وعده های 
خود به مردم، با فیلتر شدن فضای مجازی موافقت می کند یا در برابر خواست تندروها می ایستد و از 

خواست مردم حمایت می کند؟

اخبار کوتاه 

نایب رییس بنیــاد ملی گندم کاران ایران با بیان اینکه دولت از 
روزهای اول تیرماه مطالبات گندمکاران را پرداخت نکرده است، 
افزود: تاخیر در پرداخت مطالبات موجب افزایش حضور دلالان 

در مزارع برای خرید گندم شده است.
به گزارش اقتصادآنلاین؛ علی قلی ایمانی، نایب رییس بنیاد ملی گندم کاران 
ایران، در گفتگو با اقتصاد آنلاین با بیان اینکه تا امروز وضعیت تولید گندم مطلوب 
بوده است، گفت: تا روز گذشته کشاورزان بیش از ۶ میلیون و ۳۰۰ هزار تن گندم 
را به دولت در قالب خرید تضمینی تحویل داده  اند.وی ادامه داد: این میزان گندم 
تحویلی به دولت نسبت به سال گذشته افزایش ۳۰ درصدی داشته است که برای 
تامین ذخایر استراتژیک کشور در شرایط بحران جهانی مواد غذایی اهمیت زیادی 
دارد.به گفته ایمانی؛ نگرانی های جدی برای ادامه تامین ذخایر استراتژیک گندم 
کشور وجود دارد.وی منشا این نگرانی ها را افزایش چشم گیر حضور دلالان در 
مزارع گندم عنوان کرد.ایمانی تصریح کرد: دولت از ۱۱ تیرماه تا امروز یک ریال از 
مطالبات گندمکاران را پرداخت نکرده است و این امر موجب ایجاد فرصت برای 
دلالان در مزارع گندم شده است.وی معتقد است؛ این دلالان به طمع سودی 
بی زحمتی که در سال آینده زراعی با اعلام نرخ جدید خرید تضمینی فعالیت 
خود را از ماه گذشته افزایش داده اند.ایمانی توضیح داد: دولت سال گذشته ۱۳۵ 
درصد نرخ خرید تضمینی گندم را افزایش داد، اگر امسال حتی نصف این میزان 
را افزایش دهد دلالانی که گندم خریده و انبار کرده اند به همین میزان سود بی 
زحمت خواهند کرد.وی اظهار کرد: پرداخت نقدی تنها ترفند دلالان برای قانع 
کردن کشاورزان برای فروش گندم نیست و آن ها هزینه حمل محصول را نیز 
متحمل می شود. ایمانی یادآور شد: در خرید تضمینی کشاورزان برای فروش 

گندم به دولت موظف هستند خود هزینه حمل و نقل را تا مراکز خرید پرداخت 
کنند که در شرایط اقتصادی فعلی و گران شدن حمل و نقل، برای بسیاری هزینه 
سنگین محسوب می شود.وی ادامه داد: ضمن اینکه دلالان سختگیری های 
مراکز خرید دولتی برای کیفیت سنجی و افت را ندارند، به عبارت دیگر، فروش 
گندم به دلالان برای کشــاورز راحت تر است تا دولت!ایمانی در پاسخ به این 
پرسش که گفته می شود قیمت پیشنهادی دلالان برای خرید گندم از کشاورزان 
بیشتر از دولت است، گفت: دلالان قیمت بالاتر از نرخ تضمینی یعنی ۱۱ هزار 
و ۵۰۰ تومان نمی خرند اما، چون پول آنها نقد و خرید آنها راحت و آسان است 
کشاورزان ترجیح می دهند که به جای دولتی به دلال بدهند.نایب رییس بنیاد 
ملی گندم کاران ایران، نیاز کشور به گندم سالانه ۱۱.۵ میلیون تن اعلام کرد که 
با خشکسالی و خارج شدن کردن گندم از مسیر خرید دولتی با ورود دلالان، این 

نیاز تامین نخواهد شد و واردات ضروری است.

رییس کمیسیون آموزش و تحقیقات مجلس شورای اسلامی 
با بیان اینکه، طرح رتبه بندی معلمان از ۳۱ شهریور ماه باید از 
سوی دولت اجرایی شود، تصریح کرد: بر این اساس و با توجه 
به بودجه ۳۸ میلیاردی تامین شده، حقوق معلمان بین یک میلیون 

و ۷۰۰ هزار تا پنج میلیون تومان افزایش می یابد.
به گزارش اقتصادآنلاین، ۲۵ خردادماه جاری بود که صادق ستاری فرد معاون 
تربیت بدنی و ســلامت وزارت آموزش و پرورش در توئیتی اعلام کرد: احکام 
اعضای هیات های ممیزه برای اجرای نظام رتبه بندی معلمان از ســوی وزیر 
آموزش و پرورش صادر و تمهیدات اجرای رتبه بندی توسط مرکز نیروی انسانی 
این وزارت فراهم شده است.قانون رتبه بندی فرهنگیان طبق سند تحول بنیادین 
نظام آموزشی یکی از موضوعات مطرح شده در جهت بهبود سطح معیشتی و 
همچنین ارتقای شایستگی حرفه ای معلمان است که در سال های اخیر از سوی 

مجلس و دولت پیگیری شده است.علیرضا منادی سفیدان رییس کمیسیون 
آموزش و تحقیقات مجلس شورای اسلامی در خصوص آخرین وضعیت طرح 
رتبه بندی معلمان اظهار داشت: همه مباحث طرح رتبه بندی از جمله آیین نامه 
آن در حال نهایی شدن است و طی چند روز آینده از سوی دولت نهایی و وارد 
فاز اجرایی خواهد شد.وی در خصوص اینکه چه میزان به حقوق معلمان اضافه 
خواهد شــد، گفت: برداشت ما از قانون این است که بر اساس بودجه ۳۸ هزار 
میلیارد تومانی که برای یک ســال طرح رتبه بندی در نظر گرفته شده است، 
بین یک میلیون و ۷۰۰ هزار تومان تا چهار یا پنج میلیون تومان بر اساس رتبه 
معلمان، به حقوق آنان اضافه شود. البته این بستگی به نظر دولت دارد.رییس 
کمیسیون آموزش و تحقیقات مجلس در عین حال گفت: طرح رتبه بندی باید از 
۳۱ شهریور ۱۴۰۱ اجرایی شود و بودجه ۳۸ هزار میلیارد تومانی برای امسال تامین 
شده است. همچنین بودجه سال گذشته را نیز دولت از محل فروش اموال مربوطه 
تامین کرده است.یوسف نوری وزیر آموزش و پرورش نیز روز سه شنبه چهارم 
مرداد ماه در حاشیه بازدید از نمایشگاه »هم افزایی مدیریت ایران« با اعلام اینکه 
تلاش می شود آیین نامه رتبه بندی معلمان در هفته جاری نهایی شود، از اجرای 
رتبه بندی از ۳۱ شهریور امسال )۱۴۰۱( خبر داد.وی با تاکید بر اینکه معلمان نباید 
نگران باشند و این طرح اجرایی می شود، گفت: خواسته فرهنگیان اجرای قانون 
رتبه بندی معلمان است و انتظار دارند این کار زودتر انجام شود اما این امر مهمی 
است و مراحل قانونی دارد که باید طی شود. ایراداتی را کمیسیون تلفیق قوانین 
مقررات مجلس در خصوص این آیین نامه داشتند که در چند روز گذشته به ما 
ارجاع دادند. در کمیسیون مربوطه ایرادها برطرف شد و در این کمیسیون به توافق 

رسیدند که در اولین جلسه هیات دولت، آیین نامه نهایی شود.

نایب رییس بنیاد ملی گندم کاران ایران؛ رییس کمیسیون آموزش و تحقیقات مجلس:

 جولان دلالان با ادامه تاخیر دولت 
در پرداخت مطالبات گندمکاران

 حقوق  معلمان 
از شهریور امسال افزایش می یابد

قیمت بنزین فروخته شــده به مشتری خارجی در سال ۱۳99 
ارزان تر از بنزین فروخته شده به مشتری داخلی بوده است.

بــه گزارش اقتصادنیوز، تاکنون صورت های مالی بیش از ۳۷۰ شــرکت زیر 
مجموعه نهادهای دولتی منتشر شده است. سال ها عدم انتشار عمومی گزارشات 
این شرکت ها در خصوص وضعیت خود انتقادات فراوانی را به وجود آورده بود که 
سرانجام در بهار ۱۴۰۱ بخشی ازصورت های مالی این شرکت ها در سامانه کدال 
قرار گرفت. در بخش نهم این گزارش به بررسی مهم ترین نکات صورت های 

مالی یکی دیگر از این شرکت ها پرداخته شده است.
شرکت پالایش نفت آبادان

شرکت پالایش نفت آبادان به عنوان یکی از شرکت های فرعی شرکت ملی 
پالایش و پخش فراورده های نفتی ایران فعالیت می کند.

حوزه فعالیت این شرکت مطابق اساسنامه آن عبارت است از:
- احــداث، راه اندازی و بهــره برداری از کارخانجات صنعتی به منظور تولید، 

بازاریابی، فروش، صدور انواع محصولات نفتی، شیمیایی و مشابه
-دریافت، مغاوضه و خرید خوراک پالایشگاه از شرکت ملی نفت ایران، شرکت 
ملی پخش و پالایش فرآورده های نفتی، شرکت ملی گاز ایران و یا هر عرضه 

کننده داخلی و خارجی دیگر
- تولید فرآورده های نفتی از قبیل بنزین، نفت ســفید، نفت گاز، نفت کوره، 

سوخت هواپیما و ...
این شرکت در مجموع ۶9۳9 نیروی انسانی رســمی، قراردادی، پروژه ای و 

خدماتی در اختیار دارد. 
سود و زیان شرکت پالایش نفت آبادان

این شــرکت در پایان ســال مالی ۱۳99 با وجود درآمــد عملیاتی ۱۰۱ هزار 
میلیاردتومانی، ت ۴۱۳ میلیاردتومان سود خالص حاصل کرده است رقمی که 
در مقایسه با زیان خالص ۳۸۰۰ میلیاردتومانی سال 9۸ حاکی از افزایش  قابل 
توجهی است. البته این افزایش در حالی رخ داده است که درامدهای عملیاتی سال 
۱۳99 این شرکت نسبت به درآمدهای عملیاتی سال ۱۳9۸، بیش از ۱۱.۵ هزار 

میلیارد تومان افزایش یافته است.

راز افزایش سود این پالایشگاه در بررسی یادداشت های توضیحی صورت مالی 
منتشر شده در سال های ۱۳99 و صورت مالی ۱۳9۸ است که اطلاعات روشن 

کننده ای از سال ۱۳9۷ نیز در آن قید شده است.
بهای تمام شده درآمدهای عملیاتی شرکت پالایش آبادان

صورت های مالی این شرکت نشان میدهد که در فاصله تنها دوسال، درآمدهای 
عملیاتی شــرکت از ۵۲ هزار میلیارد تومان در سال ۱۳9۷ به ۱۰۱ هزار میلیارد 
تومان در سال ۱۳99 جهش پیدا کرده است. علت این امر را می توان در مصوبه 
شورای عالی سران قوا در سال ۱۳9۸ دانست که تصمیم گرفته شد بهای بنزین 
داخلی افزایش یابد. استدلال موافقان این طرح در سال مذکور به این صورت بود 
که درپی افزایش نرخ ارز در کشور، نرخ ریالی هر لیتر بنزین بیشتر از رقمی که 
مردم پرداخت می کردند بود لذا دولت برای کاهش این فاصله اصطلاحا دست به 

واقعی کردن قیمت ها زده است. 
از سوی دیگر با افزایش درآمدهای عملیاتی، بهای تمام شده این درآمدها نیز با 
جهش مواجه بوده است به گونه ای که بهای تمام شده درآمد عملیاتی این شرکت 
از حدود ۴۷ هزار میلیارد تومان در سال ۱۳9۷ به حدود 9۵ هزار میلیارد تومان در 

سال ۱۳99 رسیده است.
صورت های مالی بیانگر این نکته است که این جهش ها به دلیل افزایش نرخ 
تسعیر ارز در صورت های مالی این سال ها از ۱۵ هزار تومان به ازای هر یورو به 
۲۷ هزار تومان رسیده است.به طور خلاصه می توان گفت که اگرچه افزایش نرخ 
ارز در کشور منجر به افزایش درآمدهای این شرکت از طریق افزایش نرخ ریالی 
بنزین شده است، اما هزینه های آن را نیز به طرز شگفت آوری افزایش داده است. 
در جدول زیر نرخ افزایش درآمدهای عملیاتی و بهای درآمدهای عملیاتی در این 

سال ها را مشاهده می کنید: 

از سوی دیگر یک تفاوت اصلی در سود و زیان خالص این شرکت در سال های 
مورد اشاره دیده می شود که حائز اهمیت فراوانی است. 

در سال ۱۳9۷ و ۱۳9۸ یکی از دلایل افزایش مبلغ زیان خالص شرکت، محاسبه 
هزینه کاهش ارزش موجودی ها بوده است که در تشکیل زیان عملیاتی نقش به 
سزایی دارد. از سوی دیگر در سال ۱۳99 این هزینه در صورت های مالی دیده 
نمی شــود و به جای آن درآمد ارزیابی موجودی ها باعث جهش سود عملیاتی 

شده است.

حال با تمام این اوصاف باید دید چرا در سال 99 علی رغم افزایش ۱۱.۵ هزار 
میلیارد تومانی درآمد عملیاتی و سود عملیاتی 9.۷ هزار میلیارد تومانی تنها ۴۱۳ 

میلیارد تومان سود حاصل شده است؟
پاسخ این سوال بازهم در نرخ ارز است. صورت مالی شرکت نشان می دهد که 
مبلغ 9.۲ هزار میلیارد تومان هزینه غیرعملیاتی از میزان سود عمالیاتی این شرکت 
کسر شده است که بنابر یادداشت های  توضیحی، این مبلغ بابت تسویه بدهی 
ارزی شرکت در قبال تسهیلاتی بوده که از چین اخذ شده است. اما چرا نرخ ارز 
در این میان مهم است؟ بنابر گزارش حسابرسان نرخ یوان محاسبه شده برای 
پرداخت این بدهی ۳۴۸۷ تومان اســت یعنی افزایش نرخ ارز حتی هزینه های 

مرتبط با تسویه بدهی های ارزی این شرکت را نیز افزایش داده است.
معمای نرخ بنزین جهانی! 

همانطور که گفته شــد در سال 9۸ یعنی نقطه عطف جهش درآمدهای این 
پالایشگاه به منظور آنچه که یارانه پنهان بنزین خوانده می شد، نرخ فروش این 

فراورده نفتی به مردم افزایش یافت. 
حامیان این طرح نرخ بازار ســیاه دلار در کشور را مبنای محاسبه قیمت یک 
لیتر بنزین در کشورهای همسایه قرار می دادند و می گفتند نرخ ریالی بنزین باید 
افزایش یابد تا هم از قاچاق سوخت جلوگیری شود و هم یارانه پنهان حذف شود. 
این دسته از کارشناسان همچنین معتقد بودند که نرخ بنزین پس از رسیدن به 
قیمت ۳ هزار تومانی برای هر لیتر، بازهم با قیمت واقعی خود فاصله دارد و باید 

این نرخ چند برابر افزایش پیدا کند.
حالا صورت های مالی سال ۱۳99 یعنی سال بعد از اجرای طرح بنزینی، نشان 

دهنده یک نکته ابهام برانگیز است. 
در سند مربوط به درآمدهای عملیاتی این پالایشگاه در سال ۱۳99 میزان فروش 

و نرخ فروش بنزین صادراتی در این سال مشخص شده است. 

محاسبات خبرنگار جماران نشان می دهد، هر لیتر بنزین صادراتی در این سال 
به قیمت حدود ۴۲9۰ تومان به مشتری خارجی فروخته شده است یعنی این ادعا 
که قیمت بنزین بر اساس فوب خلیج فارس چند برابر نرخی است که مردم ایران 

خریداری می کند، لااقل در سال ۱۳99 صحت نداشته باشد. 

اما ابهام عجیب تر در سند مربوط به درآمدهای داخلی پدیدار شده است چراکه 
مطابق آن، هر لیتر بنزینی که به داخل فروخته شــده است حدود ۵۱۵۳ تومان 

حساب شده است.

یعنی به طور واضح قیمت بنزین فروخته شده به مشتری خارجی در سال ۱۳99 
ارزان تر از بنزین فروخته شده به مشتری داخلی بوده است. 

در عین حال با توجه به اینکه دولت بنزین را با دو نرخ ۱۵۰۰ تومانی و ۳۰۰۰ 
هزار تومانی به مردم می فروشد، ما به تفاوت این نرخ با نرخ فروش پالایشگاه به 
عنوان یارانه در جدول درآمدهای عملیاتی مشخص کرده اند. حال اگر به صورت 
مالی درآمد عملیاتی ناشی از صادرات برگردیم متوجه می شویم که ستون یارانه 

آن با عدد صفر پُر شده است.
در یادداشت توضیحی ۲-۵ صورت مالی این شرکت، به صراحت مشخص شده 
است که از قبال همین نحوه محاسبه مبلغ ۴۳ هزار میلیارد مابه تفاوت یارانه و 

نرخ مصوب دولت به عنوان درآمدهای عملیاتی این شرکت افزوده شده است. 
نکته مهم دیگر مسئله یارانه پنهان است. همانطور که گفته شد قیمت بنزین 
با جهشی مواجه شد که عمده ترین دلیل اتخاذ آن سیاست، کاهش یارانه های 
پنهانی بود که دولت برای بنزین می پرداخت. بر اساس صورت های مالی سال 
۱۳9۸ و ۱۳9۸ و همچنین اطلاعاتی که در خصوص سال ۱۳9۷ در صورت مالی 
سال ۱۳9۸ آمده است می توان روند تغییرات مقداری آنچه که یارانه پنهان خوانده 
می شود را به دست آورد. در همین خصوص مبالغ اظهار شده تحت عنوان یارانه 
پنهان به ازای هر لیتر در سال های ۱۳9۷، ۱۳9۸ و ۱۳99 محاسبه شده است. 

این جدول نشان می دهد، هدف اصلی طرح افزایش قیمت بنزین که کاهش 
میزان یارانه پنهان بنزین بوده نه تنها محقق نشده است بلکه منجر به افزایش 

مبلغ یارانه پنهان ادعایی شده است.

بنزین صادراتی ارزان تر از بنزین داخلی!
 ماجرای عجیب محاسبه یارانه پنهان بنزین

روس ها خیلی اهل تعامل گرم نیســتند ولی این روزها آنها هم 
مجبور هستند با ما همکاری کنند .دنیا دنیای بده بستان و معامله 
است ،هرکشوری سعی می کند در تعاملات به نفع خودش بهره 
بگیرد.ایران هم باید از این ظرفیت هایی که در منطقه ایجاد شده 
بهره گیری کند و به نظر می آید مسیری که ایران می رود مسیر 

خوبی است .
 چند ماهی است ،از مذاکرات وین خبری نیست و هر از گاهی اظهار نظر و نقل 
قولی، چُرت برجام را آشفته می کند.دولت رئیسی هم گویی مذاکرات را به وادی 
فراموشی سپرده و مدعی اداره بی برجام کشور است،البته دولت سیزدهم دست 

روی دست نگذاشته و با »نگاه به شرق«، توجه ویژه ای به همیاری روسیه دارد.
در این میان ، به گفته یک نماینده مجلس ،»به جرأت می توان گفت مجلس 
شورای اسلامی کمترین اطلاعات را از روند مذاکرات دارد و در جریان نیست که 
چه اقداماتی در روند مذاکرات صورت گرفته است؟ که این قابل قبول نیست. ما 
این گلایه را از تیم مذاکره کننده داشــته و انتظار داریم که مجلس را در جریان 
روند مذاکرات قرار دهند .«خبر آنلاین در گفت و گو با لطف الله سیاهکلی عضو 
کمیسیون صنایع مجلس یازدهم به بررسی علت های این گلایه و مسائل پیش 

روی احیای برجام پرداخته است :
یکی از نمایندگان مجلس اعتراض شدیدی به دولت بابت بی اطلاع 
گذاشتن مجلس از روند و نتایج مذاکرات برجامی مطرح کرده ، شما 

با این اعتراض و اعتراضات پیشین مشابه آن ، هم نظر هستید ؟
دولتــی ها می گویند توافقات را به مجلس می آورند ، در مورد محتوای گفت 
و گو های کنونی هم مجلس از آنها دعوت می کند و به کمیسیون ها می آیند 
و توضیحــات را می دهند . دولت باید مجلــس را در جریان قرارداد ها و مقاوله 

نامه های بین المللی بگذارد تا با تایید مجلس، نهایی شوند .اما در مورد گفت و 
گو ها، الزام قانونی وجود ندارد، دولت می تواند به مجلس اطلاعات بدهد یا ندهد 
ولی اگر مجلس رادر جریان بگذارد ، به نفع دولت است چرا که نمایندگان ، زمان 
تصمیم گیری می توانند کمک کنند تا دولت بهتر تصمیم بگیرد. بنابراین ، اطلاع 
ندادن دولت به مجلس ، مشکل قانونی ندارد ولی بهتر است که تعامل برقرار و 

اطلاعات لازم به مجلس داده شود.
چرا برجام گره خورده است؟

ما از جزئیات اطلاع دقیقی نداریم اما برجام ،معامله ای در سطح بسیار بالاست 
،یک قرارداد بین دو همسایه و دو برادر نیست ،یک قراردادی میان یک کشور در 
حال توسعه با چند ابر قدرت بزرگ جهانی است.طبیعی است که آنها می خواهند 
کمترین امتیاز را به ما بدهند، ما هم دنبال امتیازهای زیاد نیستیم ولی می خواهیم 
مشکلاتی را از سر راهمان برداریم که در اثر تحریم ایجاد شده است. بنابراین ما 
روی مواضع خودمان پافشاری می کنیم و آنها هم می خواهند با حداقل امتیاز ما را 
راضی کنند.ما یکبار راه برجام را رفته ایم و آنطور که آنها می خواستند آن را انجام 
دادیم، برجامی که امضاء شد مورد نظر خیلی از افراد در جامعه نبود چرا که آنطور 
که آنها می خواستند امضاء شد ولی باز آن را نپذیرفتند . آنها به همان اندک هایی 
که در زمان امضاء راضی شده بودند هم اکتفا نکردند و امتیازات را به ایران ندادند 
و رئیس جمهور آمریکا از آن خارج شد. آنها الان دست پیش گرفته اند که عقب 
نیفتند و می گویند ایران به برجام برگردد ، ایران که در برجام هست و آنها باید به 
برجام برگردند. متاسفانه آنها با امپراتوری رسانه ای خود حرف ها را وارونه جلوه داده، 

افکار عمومی دنیا را به نفع خودشان رقم می زنند .
با این اوصاف ، آینده برجام را چگونه می بینید؟

هر معامله ای کنیم ، برجام »برُد _ برُد« نخواهد شد، ما خارج از برجام پیشرفت 

های خود را داریم و کارهایمان را انجام می دهیم . اگر برجام نهایی شود ، مزایای 
بهتری برای کشور ما ایجاد می شود . من موافق بازگشت ایران و آمریکا به برجام 
هســتم . ما در طول این چهل واندی سال که جمهوری اسلامی به وجود آمده 
متعرض هیچ کشوری نبوده ایم و الان هم نخواهیم بود،ما به دنبال تهاجم نیستیم 
ولی حرف ها،گفتمان و روش های جدید و جدی داریم ،قانون حقوق بشرمان را 
اصلاح می کنیم ، اینها حرف هایی است که آمریکا آن را نمی فهمد ،نه اینکه 

نفهمد نمی خواهد بفهمد. من در مجموع بازگشت به برجام را خوب می بینم.
اخیرا نگاه به شرق تقویت شده ،رابرت مالی هم خطاب به ایران 
تاکید کرده، شما یا با ما هستید یا با شرق .نقش روسیه را در احیای 

برجام و برداشته شدن تحریم ها چگونه می بینید؟
روســیه الان با غرب درگیر شــده ، چین هم در شروع گفت و گو های تند با 
غرب قرار دارد ، ایران هم الان قدرتی در منطقه شده است . بنظر من پیوند اینها 
با یکدیگر در برابر زیاده خواهی های غرب هم افزایی خواهد داشت . وقتی آنها 
حاضر نیستند حداقل ها را به ما بدهند ما هم باید یارگیری کنیم و دست روی دست 
نگذاریم ، باید از ظرفیت های موجود استفاده کنیم .فرصت خوبی فراهم شده تا 
ایران از ظرفیت روسیه بهره گیری کند . روس ها خیلی اهل تعامل گرم نیستند 
ولی این روزها آنها هم مجبور هستند با ما همکاری کنند . دنیا دنیای بده بستان و 
معامله است ،هرکشوری سعی می کند در تعاملات به نفع خودش بهره بگیرد.ایران 
هم باید از این ظرفیت هایی که در منطقه ایجاد شده بهره گیری کند و به نظر می 

آید مسیری که ایران می رود مسیر خوبی است .
دولت و اصولگرایان می گویند ما اقتصاد بدون برجام می خواهیم، 
رئیسی هم وعده هایی به مردم داده که در صورت عدم احیای برجام 
شاید محقق کردن آنها بسیار دشوار و شاید نشدنی باشد . ارتباط 

میان برجام و رفع چالش های اقتصاد ایران واقعی است یا خیر ؟
برجام کمک هایی به ما می کند اما این نیست که مشکلات ما را حل کند،کمک های 
اندکی می کند ،ارتباط بین المللی و امور بانکی را برقرار می کند اما مگر با برقرار کردن 
ارتباطات بین المللی بانکی مسئله اقتصاد ما حل می شود .مگر کشورهایی نظیر ترکیه 
که در اطراف ما هستتد مشکل محدودیت دارند ،محدودیت ندارند ولی چرا تورم در 
این کشورها به عدد بالایی رسیده است ؟ ارتباطات بین المللی برای گره گشایی های 
اقتصادی تاثیر دارد اما اقتصاد قاعده خودش را دارد .ما باید مســئله مان را در درون 
کشــور حل کنیم، معتقدم ما در حوزه اقتصاد آنچنان دارای یک استراتژی و نقشه 
راه مشخص و دقیقی نیستیم ،یعنی نسخه اقتصادی کشور را ننوشته ایم . وقتی این 
نسخه را ننوشته ایم اگر توافق کنیم و برجام باز شود فقط فروش نفت مان افزایش 
پیدا می کند و دوباره به جای اول بر میگردیم که با فروش نفت و آمدن پول همین 
اندک تولیداتمان هم تعطیل می شود . چرا که وقتی درآمد ارزی بالا برود باید ارز را 
چه کرد ،باید واردات کنیم،بنابراین خسارت های سنگینی به ما وارد می کند.ما باید 
نسخه اقتصادی کشور را بنویسیم و از ظرفیتی که برجام ایجاد می کند به اصلاحات 
اقتصادی مان سرعت دهیم وگرنه برجام مشکل اقتصاد ما را حل نخواهد کرد وچون 
زیر ساخت آماده نیست گره هم خواهد زد .شرط اینکه برجام برای ما موثر باشد این 

است که ما مسئله اقتصادی مان را در درون کشور حل کرده باشیم .
پس به باور شما ، رئیسی با همین دست فرمان پیش برود...

آقای رئیسی باید در حوزه اقتصاد برنامه هایشان را بیاورند ،ما هنوز راه حل دقیقی 
نداریم واین آزاد سازی قیمت ها یکی از راه های اصلاحات اقتصاد است ولی در 
کنارآن باید توجه به معیشــت و اشتغال مردم در نظر گرفته شود چون برای ما 
رضایت مردم مهمترین موضوع اســت و نباید مردم شرایط سخت تر از این که 
هست داشته باشند، بلکه باید سال به سال به سمت رفاه و آسایش نزدیک شوند.

هر معامله ای کنیم ، برجام »بُرد - بُرد« نخواهد شد
سیاهکلی ، نماینده مجلس : دنبال امتیازهای زیادی نیستیم


